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Na Pražském hradě se konal dvoudenní neformální summit Evropské unie

    © CZPRES

Praha se 6. a 7. října stala doslova politickým 
centrem Evropy. Na Pražském hradě 
se na dvoudenním neformálním summitu 
sešlo 44 lídrů nejen členských států Evropské 
unie, ale také dalších zemí kontinentu. Vedle 
států EU dostalo na první část summitu 
pozvánku i 17 dalších zemí včetně Británie, 
Ukrajiny či Turecka. 

Milé čtenářky, milí čtenáři,
první tři stránky říjnových Eurolistů se věnují bezpochyby největší události uplynulého měsíce - Pražskému 
summitu, který se uskutečnil na Pražském hradě. Přečtěte si o pěti faktech, které by vám neměly uniknout, 
nebo například náš článek shrnující výstupy z neformální Evropské rady. V tomto čísle se dále více dozvíte 
o volbách v Itálii, které ovládl pravicový blok. Již tradičně vám přinášíme i přehled evropských vesmírných 
aktivit. Nahlédněte pod pokličku českého předsednictví skrz reportáž ke konferenci o rovnosti žen a mužů či 
finální reportáž z již ukončené série akcí „Předsedáme Evropě”, která přes dva měsíce veřejnosti přibližovala 
české předsednictví v Radě EU.
Příjemné čtení!                    Barbora Novotná, editorka

Pět věcí, které by vám neměly uniknout z prvního summitu Evropského 
politického společenství
1. Co je to Evropské politické společenství 
(EPS) ?

Den před neformální Evropskou radou poprvé 
jednali představitelé 44 evropských států v rámci 
nové platformy EPS, která má za cíl navázat užší 
spolupráci mezi zeměmi napříč Evropou. Jedná 
se o iniciativu francouzského prezidenta 
Emmanuela Macrona.

„Na úrovni evropské sedmadvacítky, Rady 
Evropy nebo OBSE mají často lídři ohledně 
svých výstupů svázané ruce a jednání zpravidla 
nejsou spontánní. Pražská platforma by měla být 
více o dialogu a měla by poskytnout prostor pro 
bilaterální nebo trilaterální jednání,“ uvedla 
ředitelka Odboru pro předsednictví Alice 
Krutilová.

2. Kdo jsou členové EPS?

Na summit EPS se sjelo 44 evropských 
představitelů. Patří mezi ně členské státy EU, její 
dlouhodobí obchodní partneři v rámci sdružení 
E F TA ( N o r s k o ,  Š v ý c a r s k o ,  I s l a n d , 
Lichtenštejnsko) a zástupci Asociovaného tria, 
tedy Ukrajina, Gruzie a Moldavsko. Pozvány 
byly i státy Západního Balkánu – Albánie, 
Severní Makedonie, Kosovo, Srbsko, Bosna 
a Hercegovina a Černá Hora. V neposlední řadě 
přijeli na summit i zástupci Velké Británie, 
Turecka, Arménie a Ázerbájdžánu. Do Prahy 
dorazili i předsedkyně Evropské komise Ursula 
von der Leyenová, předseda Evropské rady 

Charles Michel, nebo šéf unijní diplomacie Josep 
Borell.

44  vrcholných představitelů diskutovalo na 
Pražském hradě / © CZPRES

„Je to nová možnost, jak více propojovat země, 
které do EU chtějí vstoupit, i ty, které z ní 
vystoupily nebo do ní nikdy vstoupit nechtějí, 
a jak udržovat přinejmenším diskusi o tom, 
co nás spojuje a co nás rozděluje, abychom 
se navzájem nepřekvapovali,“ řekl náměstek 
ministra pro evropské záležitosti Tomáš Pojar.

3. Jak se státníci navzájem oslovovali?

Vzhledem k tomu, že pozvané státy byly 
heterogenní v rámci členství v mezinárodních 
organizacích, intenzity vzájemných vztahů 
i historického vývoje, měl summit nastavená 
zvláštní pravidla. 

Například Kosovo část států EPS neuznává. 
Brožury s fotkami a jmény státníků jsou tak bez 
názvů států. Nikde se neobjevují vlajky nebo 



KALENDÁŘ
Podrobný aktuální přehled 

seminářů, přednášek a dalších 
akcí naleznete na 

webových stránkách 
jednotlivých Eurocenter.

BRNO

Time to Move! Do zahraničí 
na projekt, na stáž nebo za 
prací.
Kdy? 25. 10. od 13:00 – 18:00
Kde? Atrium Fakulty 
sociálních studií MUNI 
(Joštova 10)

Bližší informace v události na 
Facebooku

KARLOVY VARY

Festival knih
Kdy? 25.10., 14 - 19 hodin
Kde? Krajská knihovna 
Karlovy Vary

Seminář: Dotace EU a 
projektové řízení
Kdy? 7. a 8. 11., 9 - 16 hodin
Kde? Podnikatelský inkubátor 
Kanov

 Česko-neměcké studentské 
fórum
Kdy? 15.11., 9:30 - 13:00
Kde? Podnikatelský inkubátor 
Kanov

viz web Eurocentrum Karlovy 
Vary

LIBEREC

International day 2022
Kdy? 18.10., 9:00 - 14:30
Kde? Technická univerzita 
Liberec, Budova G

viz web Eurocentrum Liberec

PARDUBICE

Beseda: Jak na nákup 
ojetých vozů v EU?
Kdy? 18.10., 11:00 - 12:30
Kde? Dopravní fakulta Jana 
Pernera Univerzity Pardubice

viz web Eurocentrum 
Pardubice
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státní symboly a představitelé zemí se mezi 
sebou oslovují jmény, ne funkcemi. 

4. Vzkaz od Zelenského

© CZPRES

Byť se vyskytují na evropském kontinentu, 
Rusko a Bělorusko pozvánku na summit 
nedostaly. Naopak Ukrajina byla na summitu 
zastoupena nejen premiérem Denysem 
Šmyhalem, ke přítomným státníkům promluvil 
přes video i prezident Volodymyr Zelenskyj. 
Poděkoval jim za podporu a vyjmenoval několik 
důvodů, proč je Rusko jediným viníkem války na 
Ukrajině.

„Nejsou tu s námi zástupci Ruska – státu, který 
geograficky zdánlivě patří do Evropy, ale 
z hlediska svých hodnot a chování je nejvíce 
protievropským státem na světě,“ prohlásil 
Zelenskyj. Dále pak také ocenill vznik této 
platformy.

5. Jednání států s komplikovanými vztahy

Tato platforma dává státům prostor spolu jednat, 
i těm s dlouhodobě komplikovanými vztahy. 
K jednomu stolu tak zasedli  například 
představitelé Turecka, Arménie a Ázerbájdžánu. 
Arménie a Ázerbájdžán spolu vedou spory 
o Náhorní Karabach. Turecko zas nemá dobré 
vztahy s Arménií kvůli genocidě, kterou tam 
provedli v první světové válce.

Řada zemí chtěla také vyjednávat s Norskem. 
Ne kvůli žádnému konfliktu, nýbrž kvůli 
dodávkám plynu. O energetice budou pak 
konkrétně členské státy jednat zítra v rámci 
summitu Evropské rady.

© CZPRES

Autorka: Lucie Nalejvačová, Euroskop.cz

Lídři EU v Praze řešili, jak si poradit s vysokými cenami energií

  © CZPRES

Druhý den tzv. Pražského summitu patřil 
neformálnímu zasedání Evropské rady. 
Na pořadu dne byla témata energetiky, 
hospodářské situace a Ukrajiny. Výsledkem 
je mimo jiné čím dál větší podpora mezi 
členskými státy Evropské unie, aby ceny 
plynu byly odděleny od cen elektřiny, řekl 
premiér Petr Fiala v závěru dne na tiskové 
konferenci.

„Stále větší podporu má oddělení ceny plynu 
od cen elektřiny, to by znamenalo ve výsledku 
snížení cen pro občany i firmy v Evropské unii,“ 
řekl Fiala. Také by rád uvolnil emisní povolenky 
z tržní rezervy.

Celoevropské řešení proti vysokým cenám 
energií

Podle českého předsedy vlády mají členské státy 
vůli ke společnému evropskému řešení, co se 
pomoci s cenami energií velkým firmám týče. 
Předsedkyně Evropské komise Ursula von der 
Leyenová to svými slovy potvrdila. V příštím 
roce by tak státy EU mohly provádět společné 
nákupy, aby se navzájem nepřeplácely.

Mimo společných nákupů, které by měly ustálit 

cenu plynu a zabránit spekulacím s ní, 
by pozitivní dopad na cenu mohlo mít i částečné 
oddělení cen plynu od cen elektřiny. V dalších 
týdnech bude Komise vypracovávat detaily 
takového opatření.

Ty by pak měla představit členským státům před 
unijním summitem v Bruselu, který se bude 
konat 20. a 21. října. „Bude obsahovat tři prvky: 
snížení cen, zahrnutí solidarity do daného 
mechanismu a také počátek reformy trhu 
s elektřinou,“ sdělil novinářům po summitu 
italský premiér Mario Draghi.

Pomoc Ukrajině

Předseda Evropské rady Charles Michel 
na tiskové konferenci také opětovně vyjádřil 
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PLZEŇ

Evropský kvíz v Moving 
Station
Kdy? 19.10. id 18:00
Kde? Moving Station Plzeň

Registrace probíhají na 
Facebookové události nebo na 
e-mailu: 
kalcikova.nikola@vlada.cz

ZLÍN

Veletrh práce a vzdělávání 
Zlín
Kdy? 2. 11.
Kde? Kongresové centrum 
Zlín

viz web Eurocentrum Zlín

plnou finanční, humanitární, vojenskou 
a politickou podporu Ukrajině. Stejně jako včera, 
i  dnes promluvil  ukraj inský prezident 
Volodymyr Zelenskyj k přítomným státníkům.

Ve video projevu je požádal o další dodávky 
zbraní a munice. Na summitu se jednalo také 
o poválečné obnově Ukrajiny. „Je naprosto 
jednoznačné, že budeme muset najít nové 
finanční zdroje, bude to obrovská částka, 
financování musí být jasné a transparentní,“ 
řekla předsedkyně Evropské komise.

Autorka: Lucie Nalejvačová, Euroskop.cz
© CZPRES

EU důrazně odmítá a jednoznačně odsuzuje 
protiprávní anexi ukrajinské Doněcké, 
Luhanské, Záporožské a Chersonské oblasti 
R u s k e m .  Ú m y s l n ý m  p o d k o p á v á n í m 
m e z i n á r o d n í h o  ř á d u  z a l o ž e n é h o 
na pravidlech a otevřeným porušováním 
základních práv Ukrajiny na nezávislost, 
svrchovanost a územní celistvost – základních 
z á s a d  z a k o t v e n ý c h  v  C h a r t ě  O S N 
a v mezinárodním právu – Rusko ohrožuje 
globální bezpečnost.

Nezákonná  „ r e fe renda“ ,  k t e r á  Rusko 
zinscenovalo jako záminku pro toto další 
narušování nezávislosti, svrchovanosti a územní 
celistvosti Ukrajiny, ani jejich zfalšované 
a nelegální výsledky EU nikdy neuzná, a neuzná 
ani tuto protiprávní anexi. Tato rozhodnutí jsou 
neplatná a nemohou mít absolutně žádné právní 
účinky. Krym, Cherson, Záporoží, Doněck 
a Luhansk jsou Ukrajina. Vyzýváme všechny 
státy a mezinárodní organizace, aby tuto 
protiprávní anexi jednoznačně odmítly.

Tváří v tvář útočné válce Ruska i další eskalaci 

ze strany Moskvy stojí Evropská unie pevně 
za Ukrajinou a jejím lidem. Podpora EU územní 
celistvosti a svrchovanosti Ukrajiny neochvějně 
trvá. Ukrajina uplatňuje své legitimní právo 
bránit se proti ruské agresi s cílem získat zpět 
úplnou kontrolu nad svým územím a má právo 
osvobodit okupovaná území v rámci svých 
mezinárodně uznaných hranic. Jaderné hrozby 
ze strany Kremlu, vojenská mobilizace 
a strategie založená na snaze nepravdivě 
označovat ukrajinské území jako ruské 
a na tvrzení, že se válka nyní může odehrávat 
na území Ruska, naše odhodlání nezlomí.

Eu dále posílí omezující opatření namířená proti 
nelegálnímu počínání Ruska. Tato opatření dále 
zvýší tlak na Rusko, aby svou útočnou válku 
ukonč i l o .  Ev ropská  un i e  pevně  s t o j í 
za Ukrajinou a bude jí nadále poskytovat 
silnou ekonomickou, vojenskou, sociální 
a finanční podporu, dokud bude třeba.

Zdroj: Rada EU

Autor: David Březina, Euroskop.cz

Reakce EU na ruskou protiprávní anexi ukrajinských oblastí

Volby v Itálii ovládl pravicový blok pravicových stran s Meloniovou v čele
Dva měsíce po rezignaci italského premiéra Maria Draghiho 
a pádu jeho vlády se Italové v předčasných volbách vyslovili 
pro nové politické zastoupení. Dle oficiálních výsledků, které 
zveřejnilo italské ministerstvo vnitra, v Itálii vyhrál 
pravicový blok se zhruba 44 procenty. Koalice tím získá 
většinu ve Sněmovně i Senátu. Do premiérského křesla tak 
pravděpodobně míří krajně pravicová lídryně Giorgia 
Meloniová.

Zhruba 64 procent italských občanů ve volbách odevzdalo své 
hlasy. Jako vítěz se po sečtení všech okrsků ukázala pravicová 
koalice, ve které se Giorgia Meloniová spojila s Ligou krajně 
pravicového Mattea Salviniho a stranou Forza Italia vedenou 
Silviem Berlusconim, který má úzké vztahy s Putinovým 
Ruskem. Meloniová se může stát nejen první ženou ve vedení 
italské vlády, ale i první krajně pravicovou lídryní od druhé 
světové války. K sestavení vlády však potřebuje získat nejprve 
pověření od prezidenta.

Názorová paleta italské kandidátky na premiérku

Meloniová se v minulosti vyznačovala protievropskou rétorikou. 
Experti i politici se nyní obávají, že by se především hodnotové 
politiky Itálie a Evropské unie mohly v určitých bodech rozejít. 
I přesto, že velkou část své rétoriky Meloniová v minulých letech 
přenesla do více neutrální roviny a krátce po volbách uvedla, že 
její strana Bratři Itálie bude „vládnout pro všechny”, zůstává její 
skutečný postoj k Evropské unii nečitelný. Týden před volbami 
například v televizním rozhovoru uvedla, že „suverenita patří 
lidem” a že je ze strany EU nutno „zavést nějaké úpravy”. 

Jaké úpravy má Meloniová přesně na mysli, je zatím jen obtížné 
odhadnout. Řada odborníků i politiků se však domnívá, 
že Meloniová s Unií nepůjde do přímé konfrontace, jelikož 
nebude chtít přijít o evropské peníze z plánu obnovy po pandemii 
covidu. 
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Ruskou agresi Gieorgia Melonioná tvrdě odsoudila a byla jednou 
z mála na italské politické scéně, kdo podpořili dodávky zbraní 
na Ukrajinu.

Giorgia Meloniová děkuje svým voličům
 Foto: Profimedia / ČTK

Kontroverzní politický profil strany Bratři Itálie

Strana Bratři Itálie je Meloniovou označována za konzervativní 
středo pravici a sama svoji stranu často připodobňuje britské 
Konzervativní straně. V tom se však neshoduje s jejími oponenty 
a politology, kteří ji často řadí na samý okraj pravice. „V DNA 
Bratrů Itálie není žádná nostalgie po fašismu, rasismu nebo 
an t i semi t i smu .  Namís to  toho  odmí táme  j akéko l iv 
diktatury – minulé, současné i budoucí,” uvedla pro britský 
časopis The Spectator Meloniová, která však v minulosti 
neskrývala svůj obdiv k Mussolinimu. Se stoupajícímu 
preferencemi se Meloniová snaží odkaz fašismu ve své straně 
potlačit a nabídnout voličům její přijatelnější podobu.

Reakce z Evropské komise, České republiky i italské opozice

První reakce na výsledky parlamentních voleb v Itálii přišla již 
z nejvyšších pater Evropské unie. „Komise a její předsedkyně 
Ursula von der Leyenová spolupracuje s vládami, které vzejdou 
z voleb v zemích Evropské unie. Ani tentokrát tomu nebude 
jinak,“ prohlásil mluvčí Komise Eric Mamer. Brusel podle něj 
doufá v konstruktivní spolupráci. Podrobněji se k jejím 
vyhlídkám odmítl vyjádřit.

Novému vedení Itálie pogratuloval český premiér Petr Fiala. 
„Gratuluji Giorgii Meloniové k jejímu vítězství ve volbách 
v Itálii,“ napsal v angličtině na Twitteru.

Poražená Demokratická strana (PD) již porážku uznala. „Toto 
je smutný večer pro naší zemi,“ řekla poslankyně za PD Debora 
Serracchianiová v první oficiální reakci na předběžné výsledky. 
Předseda PD Enrico Letta slíbil „tvrdou a nekompromisní 
opozici”.

Dle lídrů opozičních stran se za výhru krajní pravice přičinila 
hlavně názorová polarizace italské společností a nástup 
populismu.

Nová vláda by mohla vzniknout do listopadu

Vzhledem k jednoznačnému výsledku hlasování by mělo být 
jmenování nového kabinetu relativně rychlé. Nová italská vláda 
by tak mohla vzniknout ve druhé polovině října či na začátku 
listopadu. Dá se předpokládat, že celý proces potrvá od voleb čtyři 
až šest týdnů, napsala agentura EFE.

Autorka: Barbora Novotná, Euroskop.cz

Přehled evropských vesmírných aktivit za září 2022

Přinášíme vám přehled nejzajímavějších událostí z oblasti 
evropského vesmírného výzkumu za měsíc září. 

Výzkum vesmíru a vývoj nových kosmických technologií nabývá 
v současné době stále většího významu. Evropská unie proto 
považuje kosmický výzkum za důležité téma a vynakládá velké 
úsilí na zdokonalování svých kapacit v této oblasti. Centrem 
těchto snah je Praha, kde sídlí Agentura EU pro vesmírný program 
(EUSPA). Spolu s agenturou EUSPA zajišťuje provoz evropských 
vesmírných programů Evropská kosmická agentura (ESA) 
  mezinárodní organizace, která sdružuje 22 evropských států 
včetně Česka a funguje na mezivládním principu. Její součástí 
jsou i nečlenské státy EU Norsko a Švýcarsko. Agentura 
provozuje kosmodrom v Kourou ve Francouzské Guyaně, odkud 
startují evropské rakety na oběžnou dráhu.

26. 9. 2022

Dne 26. září byla završena první cvičná mise planetární obrany 
v historii. Misi zakončil náraz sondy agentury NASA s názvem 
DART (Double Asteroid Redirection Test) do malého měsíce 
Dimorphos obíhajícím planetku Didymos. Narazila do něj s cílem 
vychýlit dráhu tělesa a ověřit tím kapacity lidstva pro případ, kdy 

by byla nutná obrana planety před nebezpečným tělesem.

Asi půltunová sonda DART byla do vesmíru vypuštěna loni 
na podzim v rámci projektu, na němž s agenturou NASA 
spolupracovala i Evropská vesmírná agentura. Projekt měl 
rozpočet 330 milionů dolarů (asi 8,5 miliardy korun). O tom, zda 
a jak se podařilo změnit trajektorii měsíce, bude agentura NASA 
informovat za několik dnů či týdnů.

Detailní snímky dopadu sondy DART pořízené Hubbleovým vesmírným 
teleskopem a teleskopem Jamese Webba. 

Zdroj: NASA/ESA/CSA.
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21. 9. 2022

Pražský dopravní podnik do svých tramvají postupně instaluje 
vícefrekvenční satelitní přijímače využívající systém Galileo. 
Ve všech tramvajích využívaných v pravidelném provozu 
by měly být nasazeny do konce příštího roku. Instalace nových 
přijímačů je výsledkem projektu s cílem modernizovat stávající 
přístroje v pražských tramvajích, které do té doby využívající 
pouze signál GPS. Tento projekt od roku 2019 probíhal 
v e  s p o l u p r á c i  D o p r a v n í h o  p o d n i k u  h l .  m .  P r a h y 
s hl. m. Prahou, Fakultou elektrotechnickou ČVUT a agenturou 
EUSPA. Přesná lokalizace tramvají umožní nejen zlepšení 
přehledu o aktuální dopravní situaci pro dispečery i cestující, ale 
otevře také možnosti pro další úspory v rámci provozu vozidel 
a infrastruktury díky novým možnostem optimalizace jízdy.

8. 9. 2022

Čtvrtá družice Spacebus Neo, která je součástí programu Neosat 
agentury ESA, odstartovala do vesmíru na palubě nosné rakety 
Ariane 5 z evropského kosmodromu v Kourou ve Francouzské 
Guyaně. Komunikační satelit o výšce 8,9 metru a třech patrech 
bude svému provozovateli, společnosti Eutelsat, poskytovat 
vysokorychlostní širokopásmové připojení a konektivitu za letu 
v celé Evropě. Družice obsahuje několik inovativních funkcí 
vyvinutých v rámci partnerského projektu agentury ESA 
s výrobcem družic Thales Alenia Space.

5. 9. 2022

Vesmírný teleskop Jamese Webba pořídil první snímky planety 
Mars. Dalekohled, který vznikl v rámci mezinárodní spolupráce 
agentury NASA, agentury ESA a Kanadské vesmírné agentury, 
pořídil snímky v různých vlnových délkách infračerveného světla 
poskytující jedinečný pohled na naši sousední planetu. Pomocí 

infračerveného světla je totiž možné získat detailní záběry, které 
mohou přispět k novým pokrokům v pozorování Marsu 
a zkoumání jeho vlastnosti a změn nejen na povrchu, ale 
i atmosféře. Vědci tak mohou sledovat například sezónní změny 
planety, prachové bouře a obecně změny počasí.

První snímky Marsu pořízené teleskopem Jamese Webba. Vlevo: Referenční mapa 
pozorované polokoule Marsu. Vpravo nahoře: Snímek z přístroje NIRCam 

zobrazující odražené sluneční světlo. 
Zdroj: NASA.

Autorka: Kristina Hubáčková

Zdroj: ESA, EUSPA, NASA, Unsplash

V Praze se konala konference o rovnosti žen a mužů, debatovalo se například o vlivu nerovnosti na 
ekonomiku
V pražském Kongresovém centru se konala konference 
s názvem „Evropa zítřka: Rovnost žen a mužů a ekonomika”. 
Konference,  která probíhá pod zášt itou českého 
předsednictví v Radě EU, si za cíl klade diskutovat o tom, jak 
nejlépe prosazovat rovnost žen a mužů v nové realitě utvářené 
dosud neúplným zotavením z pandemie, ruskou vojenskou 
agresí na Ukrajině, rostoucími náklady na energie, zboží 
a služby a změnou klimatu. Mezi hosty patřili zástupci 
Komise, Evropského parlamentu, členských a kandidátských 
zemí EU, agentur EU, občanské společnosti a další.

V úvodní řeči návštěvníky Konference přivítala vedoucí Úřadu 
vlády Jana Kotalíková, která ocenila přítomnost a začlenění 
tématu rovnosti žen a mužů do agendy předsednického Tria, které 
kromě České republiky čítá i Francii, po které Česká republika 
předsednictví převzala, a Švédsko, které se předsednictví ujme 
počátkem nového roku. „Úkolem našeho předsednictví je 
v maximální možné míře přispívat k vytváření podmínek pro 
bezpečnou a prosperující EU, založenou na evropských 

hodnotách svobody a demokracie, volného trhu, sociální 
spravedlnosti, právního státu a odpovědnosti za životní 
prostředí,” zdůraznila Kotalíková.

Bartoš: Digitální tranzice je příležitostí i výzvou

Na vedoucí Úřadu vlády navázal svým úvodním slovem 
místopředseda vlády pro digitalizaci Ivan Bartoš, který se zaměřil 
na význam genderu v oblasti digitalizace. „Evropa čelí 
turbulentním časům. Na jedné straně je to zotavení z pandemie 
koronaviru, ale také rostoucí ceny bydlení, energetická chudoba, 
zelená a digitální tranzice či válka na Ukrajině. Všechny tyto 
faktory mají přímý dopad na život evropských občanů, ale mají 
rovněž silný genderový rozměr,” zdůraznil na úvod Bartoš. 

Digitální tranzice pro rovnost žen a mužů dle Bartoše představuje 
jak příležitosti, tak i výzvy. Budoucnost pracovního trhu bude 
otevřená profesionálům v oblasti informační a komunikační 
technologie, do které se genderová nerovnost výrazně promítá již 
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od vzdělávání. Bartoš svá tvrzení opřel o data dle kterých je podíl 
žen v oblasti informačních a komunikačních technologií v České 
republice nejnižší v EU. „Nenechte se však mýlit, podíl žen je 
v této oblasti velmi nízký i v celé Evropě. Mluvíme o méně než 
20 %,” dodává místopředseda vlády pro digitalizaci Ivan Bartoš. 
Bartoš ale mluví i o velkém potenciálu. Ten spočívá především 
ve vzdělání, které by mladé ženy a dívky mělo k zapojení se do 
těchto oblastí motivovat. 

Jourová: Dělat něco pro genderovou rovnost nepřináší 
politické medaile

Místopředsedkyně Evropské komise a komisařka pro hodnoty 
a transparentnost Věra Jourová na začátku své řeči zdůraznila, 
že je velmi nebezpečné brát hodnoty jako samozřejmost. Zároveň 
vyjádřila obavu, že z členských států Evropské unie neslyší 
dostatečně silné hlasy, které by tyto hodnoty zastávaly, jelikož 
jsme zvyklí je mít automaticky. Během pandemie koronaviru 
jsme jako společnost byli svědky nárůstu nejen domácího násilí, 
ale i násilí v digitálním prostoru. Z tohoto důvodu se Komise 
poprvé rozhodla ve svých nařízeních zdůraznit i význam 
potlačení digitálního násilí. „Jde o velmi důležitý aspekt 
Celounijních pravidel pro potírání násilí na ženách,” dodává 
Jourová. 

Česká eurokomisařka a místopředsedkyně Evropské komise Věra 
Jourová. Foto: Úřad vlády ČR

Evropská komise se tématům rovnosti žen a mužů věnuje 
dlouhodobě. Prosazení návrhů bývá dle názoru české 
eurokomisařky obtížnější v jiných institucích, jako je například 
Evropský parlament nebo Evropská rada, která ztělesňuje 
nejvyšší zastoupení samotných členských států. „Dělat něco pro 
genderovou rovnost jednoduše nepřináší politické medaile,” 
shrnuje problematiku Jourová.

Místopředsedkyně Evropské komise se na gender dívá i z pohledu 
pracovního trhu a vyzdvihuje důležitost rovnosti pro ekonomiku. 

„60 % těch, kdo úspěšně ukončí vysokoškolské vzdělání jsou 
ženy, ale jejich talent a potenciál není ve výsledku na pracovním 
trhu z mnoha důvodů využit,” říká Jourová. 

„Nikdy nezapomínejte, že stačí politická, ekonomická nebo náboženská 
krize a ženská práva budou zpochybněna,” Foto: Úřad vlády ČR

Všechny nadcházející problémy, jako je například energetická  
chudoba budou propast mezi ženami a muži prohlubovat. Proto 
se Evropská unie rozhodla jednat a adoptovat opatření, které 
nařídí minimální mzdu ve všech členských státech. „Bez rozdílu 
mezi muži a ženami. Stejné podmínky pro všechny,” zdůrazňuje 
charakter opatření Jourová. 

Hlasy ze zahraničí

„Nikdy nezapomínejte, že stačí politická, ekonomická nebo 
náboženská krize a ženská práva budou zpochybněna,” začala 
svojí řeč francouzská ministryně Isabelle Lonvis-Romeová. Jde 
o  s lavnou c i tac i  f rancouzské  in te lektuálky Simone 
de Beauvoirové. Lonvis-Romeová zdůraznila, že i přesto, že to 
často není na první pohled viditelné, problémy spojené 
s nerovností žen ve společnosti nevymizely a je nutné v jejich 
řešení pokračovat.

Na konferenci promluvil rovněž Fredrik Jörgensen, švédský 
velvyslanec v Praze, který návštěvníkům mimo jiné přiblížil 
konkrétní kroky švédské vlády k genderové rovnosti skrz tzv. 
gender mainstreaming. Tento pojem v praxi představuje 
skutečnost, že genderové politiky pronikají do všech aspektů 
švédského politického života. Všechna švédská ministerstva tak 
otázku rovnosti do svého fungování automaticky uvádějí a pracují 
na její začlenění do své resortní agendy. Zodpovědnou osobou 
a zároveň koordinátorem tohoto systému je švédský ministr pro 
obecné záležitosti.

Autorka: Barbora Novotná, Euroskop.cz

Evropský summit kulturního dědictví 2022

V Praze na konci září proběhl Evropský summit kulturního 
dědictví. Summit se koná i u příležitosti 30. výročí zápisu 
historického centra Prahy na seznam UNESCO. V pondělí 
budou ve Státní opeře vyhlášeni letošní vítězové 
Cen evropského kulturního dědictví – Cen Europa Nostra.

Evropský summit kulturního dědictví organizuje Europa Nostra 
a její české zastoupení, ve spolupráci s Evropskou komisí a 

českým ministerstvem kultury a s jejich podporou. Summit 
je součástí oficiálního programu čeksého předsednictví v Radě 
v EU, je rovněž příspěvkem k Evropskému roku mládeže 2022 
a k iniciativě New European Bauhaus a je částečně financován 
z programu Evropské unie Kreativní Evropa.

Pražský summit vyvrcholí poutavou celodenní debatou, která 
se bude zabývat některými z nejnaléhavějších výzev, kterým čelí 
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ekosystém kulturního dědictví v Evropě, jako je potřeba 
mobilizace sil a hlasů v solidaritě s ohroženým kulturním 
dědictvím Ukrajiny, úloha kulturního dědictví při podpoře míru 
a solidarity ve společnosti a hodnoty krásy a udržitelnosti pro 
inkluzivní zelenou transformaci.

Mezi vysoce postavenými účastníky budou eurokomisařka 
Mariya Gabriel, náměstek pro kulturní dědictví ministerstva 
kultury České republiky Vlastislav Ouroda, ministr kultury 
a  informační politiky Ukrajiny Oleksandr Tkachenko 
(prostřednictvím videomostu),předseda Evropského výboru 
regionů Vasco Alves Cordeiro (prostřednictvím videomostu), 
starosta Atén Kostas Bakoyannis a Hermann Parzinger, výkonný 
prezident Europa Nostra.  Agora bude vysílána živě 
prostřednictvím livestreamu.

Europa Nostra je panevropská federace neziskových organizací, 
kterou podporuje široká síť veřejných institucí, soukromých 
společností a jednotlivců. Organizace zahrnuje více než 
40 evropských zemí. Její cena vyzdvihuje nejlepší příklady péče 
o kulturní dědictví. Ocenění se udílejí v kategoriích restaurování, 
výzkum, služba ochraně kulturního dědictví a vzdělávání, 
odborná příprava a zvyšování povědomí o kulturním dědictví.

V České republice byla cena udělená například v roce 2020 
za přeshraniční spolupráci pro evropskou klasickou hudbu, v roce 

2018 projekt záchrany rotundy sv. Václava na Malostranském 
náměstí nebo v roce 2017 za obnovu barokního areálu v Kuksu. 
Letos v červnu bylo vyhlášeno 30 finalistů z 18 zemí, v Praze bude 
oceněno pět nejlepších.

Summit potrvá do 27. září a na programu bude mít také vzdělávání 
pro odborníky z oblasti kulturního dědictví. Zabývat se bude také 
politikami EU ve vztahu ke kulturnímu dědictví.

Autor: Euroskop

© Pixabay

Čeká nás nový ročník projektu „Rozhoduj o Evropě – Staň se na den tvůrcem evropské politiky“
Nový ročník projektu „Rozhoduj o Evropě – Staň se na den 
tvůrcem evropské politiky“ je za dveřmi! Čekají nás měsíce 
plné regionálních seminářů ve všech krajských městech 
České republiky. Nadcházející ročník projektu bude probíhat 
pod záštitou českého předsednictví v Radě EU a zároveň 
probíhá v rámci Evropského roku mládeže.

Semináře jsou určené pro studenty středních škol ze všech krajů 
České republiky. Vybrat si proto účastníci mohou pro ně 
nejpohodlnější cestu na seminář. Přihlašování na jednotlivé 
semináře je již spuštěno na nové webové stránce projektu.

Program každého regionálního semináře se bude skládat ze dvou 
hlavních částí. Na zjednodušené simulaci jednání Rady EU 
a Evropského parlamentu si studenti vyzkouší, jaké je to stát 
se ministrem či europoslancem a pokusí se prosadit zájmy 
a požadavky jejich státu nebo frakce. Druhou část představují 
diskusní aktivity s osobnostmi z regionů a odborníky, akademiky 
či politiky s evropským přesahem. Debatní část se zároveň zaměří 
na aktuálně probíhající Evropský rok mládeže. Tato zkušenost 
přinese účastníkům možnost přijít s nápadem, který může změnit 
i budoucí směřování Evropské unie! Evropská komise tímto chce 
zdůraznit význam evropské mládeže při vytváření lepší 
budoucnosti, která bude ekologičtější, inkluzivnější a digitálnější.

Na každém z regionálních seminářů tři nejlepší účastníci z každé 
instituce dostanou věcné ceny. Nejlepší účastníci navíc přímo 
postoupí na čtyřdenní Modelové zasedání institucí EU, 
jež proběhne od 26. do 29. ledna 2023 v Brně. Avšak možnost 
přihlásit se na modelové zasedání budou mít všichni, kteří 
se regionálních seminářů v České republice a na Slovensku 
zúčastní! Účastníci budou vybíráni na základě eseje, který 
napíšou na zadané téma, spojené s Evropským rokem mládeže.

Projekt následně vyvrcholí závěrečnou konferencí, která 
je plánována na 27. březen 2023 v Praze. V rámci ní vystoupí sami 
účastníci k prezentaci závěrů dialogu, který probíhal mezi 
mladými lidmi a osobami s rozhodovací pravomocí ve všech 
fázích projektu. Cílem je poskytnutí prostoru mladým lidem na 
představení společných názorů na diskutovaná společenská 
témata a prezentace výstupů z dílčích projektových aktivit.

Projekt je realizován obecně prospěšnou společností EUTIS. 
Regionální semináře v České republice probíhají v rámci 
Evropského roku mládeže, jsou financovány z Evropské unie 
a hlavním partnerem je Dům zahraniční spolupráce. Modelové 
zasedání a konference byly podpořeny z programu Erasmus+. 
Projekt je uskutečněn také díky podpoře Zastoupení Evropské 
komise v České republice a Konrad Adenauer Stiftung. Partnery 
projektu jsou Odbor komunikace o evropských záležitostech 
Úřadu vlády ČR a Eurocentra, Kancelář Evropského parlamentu 
v České republice, Europe Direct Česká republika, Centrum pro 
Evropskou politiku (Bratislava), Národní pracovní skupina pro 
strukturovaný dialog s mládeží a Eurodesk Česká republika. 
Partnerem projektu je i Katedra politologie Fakulty sociálních 
studií Masarykovy univerzity v Brně. Mediálním partnerem 
projektu je portál Euroskop.

Zdroj: EUTIS
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Eurozprávy z regionů
Série regionálních akcí „Předsednáme Evropě” je u konce

Cyklus regionálních akcí Předsedáme Evropě, konajících 
se v krajských městech při příležitosti probíhajícího českého 
předsednictví v Radě EU, je u konce. Poslední zastávkou na 
cestě po republice byl Liberec, kde se v úterý 11. října 
návštěvníci mohli těšit na odpoledne a večer plný vzdělávání, 
zábavy a kultury. 

Poslední zářijová sobota se pod majestátní katedrálou svatého 
Bartoloměje nesla v příjemném duchu babího léta. Návštěvníci, 
kterých na akci v Plzni zavítalo velmi mnoho, si mohli vybírat 
z pestré palety stánků, zaměřujících se na vědu, poznávání 
či příležitosti pro mladé lidi. 

Součástí prezentační a vzdělávací show „Jetotu", pořádané 
střediskem volného času Radovánek, bylo rozsáhlé představení 
českého předsednictví v Radě EU. Eurocentrum Plzeň pro 
návštěvníky svého stánku připravilo zábavné kvízy, jejichž 
úspěšní řešitelé byli odměněni zajímavými věcnými cenami. 
O Evropské unii se mohli zájemci dozvědět rovněž ve stáncích 
Europe Direct Klatovy a Domu zahraniční spolupráce. 

Evropská diskuse 

Součástí akce byl i debatní stan, v němž proběhlo několik debat 
o tématech týkajících se EU. Monika Ladmanová, vedoucí 
Zastoupení Evropské komise v ČR, zhodnotila necelou polovinu 
českého předsednictví v Radě EU tak, že si Česko zatím vede 
velmi dobře – aktivně se například podílí na řešení energetické 
krize. „Tím, že jednáme jako 27 zemí společně, je naše 
vyjednávací pozice mnohem silnější," podtrhla význam role 
předsednické země. Ladmanová stručně shrnula pět hlavních 
priorit českého předsednictví.

V pondělí 3. října pokračovala série pravidelných akcí 
v Olomouci. Na Horním náměstí byl pro návštěvníky i tentokrát 
přichystaný bohatý kulturní program. U jednotlivých stánků, 
jejichž součástí byly právě také zmíněné soutěže, měli občané 
možnost nahlédnout pod pokličku Českého předsednictví a také 
podebatovat o evropských tématech.

Během Předsednictví se evropská témata jistě dostávají poněkud 
na výsluní, pokud se jedná o prostor ve veřejné debatě. 
Avšak Evropská unie tu je s námi stále, a výhody plynoucí 
ze členství v této mezinárodní organizaci spatřujeme běžně na 
každém kroku. V rámci projevu tak nechyběly velmi konkrétní 
zmínky pozitivních dopadů našeho členství – situace 
z každodenního života, které si návštěvníci mohli jednoduše 
představit.

Brno na mapě Evropy 

Celý den bylo vidět, že téma Evropské unie zaujalo v Brně řadu 
lidí. Úspěch měly i kvízy o EU a nejeden člověk se zastavil 
s otázkou na současné předsednictví. V průběhu dne vystoupil 
na náměstí i hejtman Jihomoravského kraje Jan Grolich, Petr 
Chládek z Jihomoravského inovačního centra a Igor Blahušiak, 
ředitel Odboru komunikace o evropských záležitostech Úřadu 
vlády ČR.

Finále série akcí Předsedáme Evropě se odehrálo v Liberci

Předsednictví České republiky v Radě EU, které bylo jako vždy 
středobodem celé akce, nejprve divákům představil ředitel 
Odboru komunikace o evropských záležitostech Úřadu vlády Igor 
Blahušiak. Ten popsal, co předsednictví pro naši zemi znamená, 
připomněl jeho priority a dosavadní úspěchy a nastínil, co nás 
v jeho druhé polovině naopak čeká.

Poté si lidé mohli užít zábavy připravené ve stáncích. Přítomen 
byl tradičně fotokoutek, malování na obličej a skákací hrad. Svůj 
stánek také mělo například Eurocentrum Liberec, Zastoupení 
Evropského parlamentu v ČR, Dům zahraniční spolupráce a další.

V průběhu odpoledne program zpestřilo loutkové představení 
Rudy Hancvencla ROBINSON a koncert elektro-popové kapely 
X_jazz. Pak následovala debata na téma „Evropa pro mladé bez 
bariér". O tom, jaké možnosti EU nabízí mladým lidem a proč se 



Eurocentrum Pardubice zamířilo do chrudimského spolku aktivních seniorů

Jak funguje Evropská unie? Jak je to doopravdy 
s pomazánkovým máslem, křivými banány a prodejem 
vysavačů? Co je to předsednictví v Radě EU a jaká je jeho 
role? Tyto a další otázky zodpověděla koordinátorka 
Eurocentra Pardubice, Mgr. Lucie Boukalová, která 
ve středu 5. října navštívila aktivní spolek seniorů Hurá na 
Výlet!, a to s přednáškou Evropská unie: Vše, co Vás zajímá. 
Účastníci byli aktivně zapojeni do diskuse a nechyběla ani 
soutěž o lákavé odměny!

Spolek Hurá na Výlet! je nezisková organizace a hlavně parta 
mladých lidí, kteří se od roku 2014 snaží vymýšlet, jak zpříjemnit 
stáří seniorům. Pořádají proto společné výlety a kulturní akce, aby 
senioři poznali nová místa i přátele a dostali se k potřebným 
informacím, které jim mohou usnadnit život. V centru se tak 
organizují vzdělávací a cestovatelské přednášky, lekce jógy, 
tvoření rukodělných výrobků či hraní na hudební nástroje. 
Součástí jsou pak i zajímavé exkurze a výlety nebo společná 
setkávání a hraní společenských her.

Jednou z přednášek byla také ta o Evropské unii a jejím 
fungování, boření euromýtů či aktuálním českém předsednictví v 
Radě EU. Posluchači byli do diskuse aktivně zapojeni, lektorka 
zodpověděla všechny vzešlé dotazy a na závěr čekala návštěvníky 
soutěž v podobě kvízu. Vylosovaní šťastlivci byli odměněni 
křížovkami Nejkrásnější místa Evropy a drobnostmi s logem 
právě probíhajícího českého předsednictví v Radě EU.

Autor: Eurocentrum Pardubice

V Pardubicích se diskutovalo o památkové péči a Evropském kulturním dědictví
Dne 7. října 2022 proběhlo zajímavé diskusní setkání 
se studenty Univerzity Pardubice na téma Evropské kulturní 
dědictví a památková péče v 21. století. Debata proběhla 
v budově Dopravní fakulty Jana Pernera Univerzity 
Pardubice. Na konci příspěvku a zajímavých fotografií 
nechyběla ani diskuse se studenty.

Pozvání na seminář přijal Ing. Bc. Aleš Papáček, vedoucí Odboru 
památkové péče Národního památkového ústavu – pobočky pro 
Pardubický kraj, který posluchače seznámil se zajímavou profesí 
památkáře. Zmínil tak důležitost této profese ve vztahu 
k památkám v České republice, o které je třeba řádně pečovat. 
Došlo také na představení zajímavých a chráněných (národních 
kulturních) památek v regionu i v celé ČR, stejně jako hmotných i 
nehmotných památek vedených na Seznamu Světového 
kulturního dědictví UNESCO.

Zajímavostí byla nepochybně zmínka o dlouhém a náročném 
procesu, kterým musí každý žadatel o zápis památky na Seznam 
UNESCO projít. Aby se památka mohla stát památkou UNESCO, 

musí být nejprve národní kulturní památkou, kterých je v Česku 
na 300. Jistou raritou je pak jediná živá památka UNESCO 
v Pardubickém kraji, kterou je Starokladrubský kůň. Poměrně 
novými památkami UNESCO jsou Hornická krajina Krušnohoří, 
Národní hřebčín Kladruby nad Labem, Slavná lázeňská města 
Evropy (společně s Belgií, Francií, Itálií, Německem, 
Rakouskem a Velkou Británií, přičemž za Českou republiku 
se jedná o Františkovy Lázně, Mariánské Lázně a Karlovy Vary) 
či Jizerskohorské bučiny. Tyto památky byly postupně zapsány 
v letech 2019 a 2021. V České republice je tak prozatím 
16 hmotných a 7 nehmotných památek UNESCO. Mezi památky, 
které jsou na tzv. indikativním seznamu, tedy čekající na zápis, 
patří například Žatec – město chmele či Zámek Pardubice.

Během přednášky také došlo k seznámení posluchačů s historií 
památkové péče, jež má kořeny již v antických dobách, 
či s neblahým vlivem válek na osud jednotlivých památek. 
V neposlední řadě byly předány tipy na návštěvu akcí, které 
zpřístupňují zajímavé objekty. Kromě známých Dnů evropského 
dědictví to jsou akce jako Open House Prague v měsíci květnu, 
Víkend otevřených zahrad v měsíci červnu či Den architektury 
v měsíci září. Neváhejte takové akce navštívit, jistě stojí za to!

Autor: Eurocentrum Pardubice
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informačních středisek Europe Direct v ČR Martin Pelc, Martina 
Horváthová z Domu zahraniční spolupráce a Antonín Ferdan 
z neziskové organizace zaměřené na podporu podnikatelů 
Lipo.ink. Vrcholem večera bylo vystoupení indie-pop-rockové 
skupiny Nebe.

Autoři: Kristina Hubáčková, Leon Tóth, Petr Pospíšil, David 
Brežina
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Evropský den jazyků jsme oslavili také v Brně

Transformace Karlovarského kraje

26. září patří již tradičně oslavám Evropského dne jazyků. 
Společně s Europe Direct Brno, ESN Brno a za podpory 
informační sítě EURODESK, jsme se rozhodli i letos tento 
den v Brně oslavit tradičním Speak Datingem.

Jedná se o akci, v rámci které mají účastníci možnost vyzkoušet 
si cizí jazyky skrze konverzaci přímo s rodilými mluvčími. Letos 
si účastníci mohli vyzkoušet hned několik evropských 
i mimoevropských jazyků: angličtina, němčina, španělština, 
francouzština, portugalština, perština, azerština, srbština, hindu 
či romština, kterou na akci prezentovali lektoři z Muzea romské 
kultury v Brně. Lektoři si v rámci své výuky připravili různé hry 
a další aktivity k přiblížení svého jazyka, kultury i dalších reálií 
svého státu.

Počasí umožnilo, že celá akce proběhla pod širým nebem, a sice 
v centru Brna, na Moravském náměstí, hned vedle jezdecké sochy 
Jošta Lucemburského. Slunečné počasí navodilo skvělou 
atmosféru, kterou účastníci jistě ocenili. Děkujeme všem 
účastníkům a zároveň také skvělým lektorům, kteří se do akce 
zapojili. Těšíme se na setkání znovu v příštím roce!

Autor: Eurocentrum Brno

Fotografie: Peter Mikus, ESN Mendelu

V divadle Husovka v Karlových Varech se 9. 9. konala veřejná 
diskuse k tématu ukončování těžby uhlí v našem kraji 
a změnách, které to vyvolává. Celou akci uspořádal 
spolek KultiVary, který sdružuje mladé aktivní lidi 
z Karlovarska. 

Ve dvou panelech vystoupilo 6 hostů z různých oblastí a institucí. 
Sociolog Adam Klsák uvedl spoustu zajímavých dat 
vypovídajících o současné neutěšené situaci v kraji. Krajský radní 
Patrik Pizinger seznámil diváky se stavem přípravy Plánu 
spravedlivé transformace a připravovanými projekty, které budou 
moci využít nový evropský Operační program Spravedlivá 
transformace. 

Politolog Dominik Jandl seznámil přítomné s principy participace 
občanů na veřejných rozpočtech a o tom, jak správně lidi 
do takových procesů zapojovat. Marika Volfová  z hnutí Re-set 
připomněla, proč k útlumu těžby dochází a jak komunikovat 
s lidmi, kterých se to týká. Dále se debaty zúčastnila Aneta 
Jadlovská a Karel Špecián z krajského parlamentu dětí a mládeže, 
kteří informovali o tom, jak se na toto téma dívá nejmladší 
generace našeho kraje. 
Zapojeni byli i divačky a diváci, kteří mohli své psané náměty 
a názory lepit k předem vytipovaným tématům. Po skončení akce 
vystoupil básník a hudebník Lábek se svojí drsnou zpovědí. 

Dlouho po akci ještě účastníci pokračovali v neformální diskusi. 
Spolek KultiVary přislíbil, že k tomuto tématu uspořádá 
v budoucnu další akce, protože téma transformace je klíčové pro 
změny v Karlovarském kraji.  

Autor: Eurocentrum Karlovy Vary

Ústí nad Labem zažilo Noc vědců
V pátek 30. 9. proběhla tradiční a populární akce Noc vědců. 
Stovky návštěvníků zavítali ve večerních hodinách do prostor 
Univerzity Jana Evangelisty Purkyně, aby si užili bohatý 
program včetně zábavných aktivit na stánku Eurocentra Ústí 
nad Labem. 

Návštěvníci mohli zažít vědu všemi smysly, přesně tak znělo téma 
letošního ročníku Noci vědců. Součástí programu byly vědecké 
pokusy, zajímavé přednášky o smyslovém vnímaní, degustace 
nebo stánky s aktivitami a informacemi. 
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Eurocentrum Ústí nad Labem nabídlo návštěvníkům několik 
zábavných aktivit. Pro dospělé byl připraven hlavolam a soutěž, 
pro děti puzzle, poznávání vlajek a spojovačka. Každý, kdo zkusil 
nějakou aktivitu, dostal odměnu v podobě propagačních 
předmětů a sladkostí. 

Kromě zábavných aktivit se lidé dozvěděli více o předsednictví 
ČR v Radě EU a o možnostech vyjet do zahraničí, které EU nabízí 
mladým lidem. 

Autor: Eurocentrum Ústí nad Labem

Zábava s Eurolisty

Zkuste si i Vy jednu z aktivit Noci vědců. Víte, jak se řekne slovo „věda“ v dalších evropských jazycích? 

Řešení rubriky Zábava z minulých Eurolistů

Dokážete ve větě rozpoznat alespoň jedno evropské hlavní 
město a přiřadit ho ke správnému státu?

V roce 2004 se Evropská unie rozšířila mimo jiné vensko.o Slo
      
Euro  hlavním informačním zdrojem o EU na internetu v skop je
češtině.

Poslanci Evropského parlamentu jsou voleni p o občany EU řím
každých 5 let.

Díky spolupráci států EU v oblasti satelitní navigace patří mezi 
úspěšné projekty evropských agentu lileo.r i Ga

*v zářijových Eurolistech se ve skrývačkách vyskytly chyby, omlouváme se.

(Oslo)                                                                         Riga

(Skopje)                                                                     Oslo

(Řím)                                                                         Řím

(Riga)                                                                                                                                            Skopje
                                                                                  

Lotyšsko

Norsko

Itálie

Severní 
Makedonie
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Zapojte se do fotosoutěže
SOUTĚŽ PRO STUDENTY V JIHOMORAVSKÉM KRAJI

Eurocentrum Brno vyhlašuje v rámci Erasmus Days 2022 
fotografickou soutěž s názvem #NaErasmus! Úkolem soutěžících 
je zaslat fotografii, která nejlépe vystihuje jeho/její Erasmus, 
označit ji hashtagem #NaErasmus (PŘÍMO NA FOTCE) a krátce 
popsat o jaký Erasmus se jednalo či co fotografie představuje.

Fotografie je možné zasílat buď na e-mailovou adresu EC BRNO: 

eurocentrum.brno@euroskop.cz 

nebo do zpráv na 
 
facebookové stránce Eurocentra Brno.

Soutěž běží od 13.10. do 13.11. 2022. Tři nejúspěšnější 
fotografie obdrží věcné ceny.


